
P r o t o k ó ł   Nr XXVII/2018

Sesji  Rady  Gminy   Tłuchowo   odbytej  w  dniu  19 czerwca 2018  roku

w sali  konferencyjnej  Urzędu  Gminy  w   Tłuchowie.

Obrady  XXVII  Sesji  Rady  Gminy  Tłuchowo rozpoczęto o godzinie  9.00 odegraniem Hymnu

Państwowego. 

Otwarcia  XXVII  Sesji  Rady  Gminy  Tłuchowo    dokonała  Przewodnicząca  Rady  Gminy   –  

Pani Wioletta Kuczmarska.

Serdecznie powitała: Radnych Rady Gminy, Wójta Gminy z pracownikami administracji samorządowej,

Dyrektorów Szkół i Przedszkola, Delegata  Izby Rolniczej, przedstawicieli : Gmin Ziemi Dobrzyńskiej,

organizacji społeczno-politycznych, Przewodniczących Rad Sołeckich  oraz pozostałych gości biorących

udział w Sesji.

Następnie przewodnicząca obrad poinformowała, iż w sesji uczestniczy 15 radnych na ogólny stan 15, 

a zatem Rada Gminy może obradować i podejmować prawomocne uchwały.

( listy obecności radnych oraz gości zaproszonych stanowią załączniki Nr 1 i 2 do protokółu ). 

Przewodnicząca zaproponowała następujący projekt porządku obrad: 

Sprawy organizacyjne.
2.Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie międzysesyjnym.
3.Wystąpienie Wójta Gminy w sprawie wykonania budżetu gminy za 2017 rok.
4.Dyskusja.
5.Podjęcie uchwał w sprawach:
a/  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  wraz  ze  sprawozdaniem  z  wykonania  budżetu  Gminy
Tłuchowo za 2017 rok,

b/ udzielenia absolutorium  Wójtowi Gminy Tłuchowo za 2017 rok,

c/przekazania  do  zaopiniowania  organowi  regulacyjnemu  regulaminu  dostarczania  wody  
i odprowadzania ścieków,

d/  odstępstwa od zakazu spożywania napojów alkoholowych w miejscach publicznych,

e/   maksymalnej  liczby zezwoleń  na  sprzedaż  napojów alkoholowych  odrębnie  dla  poszczególnych
rodzajów napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia w miejscu sprzedaży i poza miejscem
sprzedaży, zasad  usytuowania na terenie gminy miejsc sprzedaży i podawania napojów alkoholowych,

f/ zmieniająca uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018,

g/ zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy  Tłuchowo na lata 2018-
2028.   

6.  Sprawozdanie z realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Tłuchowo
 w okresie od  dnia 01.01.2017r. do dnia 31.12.2017r.
7.Zapytania i wolne wnioski.



8.Udzielenie odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski.
9.Komunikaty.
10.Zakończenie obrad.

Ad. pkt. 1 a

Pani Wioletta Kuczmarska Przewodniczący Rady Gminy Tłuchowo na wstępie powitała zebranych na

obradach XXVII Sesji Rady Gminy Tłuchowo i przedstawiła porządek obrad XXVII Sesji Rady Gminy

Tłuchowo. Zaproponowała  dołożenie do porządku obrad punktu 5 h/  projektu uchwały w sprawie

zawarcia porozumienia międzygminnego i pkt 5i/  projektu uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia

dla Wójta Gminy Tłuchowo. Porządek obrad wraz z dwoma dodatkowymi punktami  5h/ i 5i/ został

przyjęty  jednogłośnie bez uwag  tj. 15 głosów „ZA”.

(porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu). 

Ad. pkt 1b

Przewodnicząca obrad zapytała o uwagi do protokołu z XXVI Sesji Rady Gminy Tłuchowo. Państwo

Radni nie zgłaszali uwag do protokołu z XXVI Sesji Rady Gminy Tłuchowo.

Pani Wioletta Kuczmarska Przewodniczącą Rady Gminy Tłuchowo  poddała pod głosowanie  przyjęcie

protokołu z obrad XXVI Sesji Rady Gminy Tłuchowo. Protokół  został  przyjęty jednogłośnie tj.  15

głosów „ZA”. 

Ad. pkt. 1 c

Przewodnicząca obrad zgłosiła wniosek o powołaniu  na sekretarza obrad Radnego Jana Kokoszę, który

wyraził  zgodę  na  pełnienie  funkcji  sekretarza  podczas  obrad  XXVII  Sesji  Rady  Gminy  Tłuchowo.

Wniosek  został  poddany  pod  głosowanie.  Na  sekretarza  obrad  Rada  Gminy  jednogłośnie  powoła

Radnego Jana Kokoszę tj. 15 głosów „Za”.

Ad. pkt. 2

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo przedłożył Sprawozdanie  z działalności w okresie

międzysesyjnym tj. od  17 kwietnia  2018r. do 19 czerwca 2018r.

(Sprawozdanie Wójta Gminy Tłuchowo z działalności w okresie międzysesyjnym tj. od   17 kwietnia 2018r.

do 19 czerwca 2018r. stanowi załącznik nr 4 do protokółu).

W dyskusji nad przedłożonym sprawozdaniem głos zabrali:

Radny Zbigniew Wilczyński

Mówca odniósł się do pkt 6 sprawozdania  pytając ile powiat dołożył do samochodu strażackiego dla OSP Źródła,

pkt.  20  modernizacja  nawierzchni,  jakiej  drogi  modernizacja,  jakie  jest   zainteresowanie  odnośnie  wymiany

pieców

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo



Cena samochodu strażackiego zamknie się wartością około 60 000zł , gmina zgodnie z poprzednią uchwałą Rady

Gminy przekazała środki finansowe  na rachunek OSP Źródła  i zobowiązała  straż do rozliczenia w terminie do

30 czerwca 2018r. z przekazanych środków finansowych. Z Zarządem Powiatu Lipnowskiego podpisano umowę 

i przychód w projekcie uchwały budżetowej został uwzględniony i po przyjęciu dotacji  przez Radę Gminy środki

finansowe w kwocie  9 800zł  zostaną również przekazane na rachunek OSP Źródła. Ostateczna wartość zakupu

samochodu będzie znana po 30 czerwca 2018r. Do dnia dzisiejszego z budżetu gminy przekazaliśmy 35 000zł

dotacji na zakup samochodu dla OSP Źródła.

Modernizacja  drogi  do  gruntów rolnych  w  Źródłach  530  metrów  w kierunku  p.  Z.  Na  przełomie  miesięcy

wrzesień/października  zostanie  ogłoszony przetarg na realizacje przedsięwzięcia.

Odnośnie  wymiany  piecy-  wpłynęły  22  wnioski.  Rozpatrzonych  pozytywnie  będzie  10  wniosków.  Do

rozpatrzenia wniosku będzie brana powierzchnia użytkowa  lokalu mieszkalnego zgłoszona do opodatkowania.

Na podstawie powierzchni użytkowej ustalono ranking 10 właścicieli  lokali  mieszkalnych. W śród 10 są również

osoby, które będą podłączały się do sieci gazowej.  Musi nastąpić fizyczna wymiana pieca. Stary piec musi być

złomowany lub oddany do PSZOK-u. 

Radna Elżbieta Wielgocka

Mówczyni zapytała o podział sołectwa Kłobukowo.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo

Argumenty odnośnie nie dokonywania podziału sołectwa  na dwie części , które zostały podane podczas zebrania

wiejskiego nie  przekonały mieszkańców.  Przed wyborami  podział  nie  zostanie dokonany,   procedury zostały

rozpoczęte. Nie ustalono podziały na granice , ponieważ za wcześnie o tym obecnie mówić.

Radny Ignacy Sobiecki

Odniósł  się do pkt  7,  tj    wykonanie przez Firmę Inżynieryjno Drogową „DROGTOM” z Włocławka

remontu cząstkowego grysami i emulsją asfaltową w ilości 16,62 tony nawierzchni bitumicznych dróg

gminnych na terenie Gminy Tłuchowo  poniesiono koszty w wysokości 18 450zł. Mówca zapytał, ile 

z tej  sumy kosztowała naprawa drogi w Borowie? Odnośnie pkt 19. Ze Spółką ENERGA-OBRÓT  

w Gdańsku podpisano umowę o przyłączenie  do sieci elektroenergetycznej przepompowni ścieków  

w Tłuchowie, która zostanie zbudowana przy ulicy Liściastej. Przepompowni jeszcze nie ma, czy nie za

wcześnie podpisano umowę.  Odnośnie pkt  27   wyraził  prośbę do p.  skarbnik,  aby najbliższą dietę

przekazała   dla mieszkanki, której spłonął dom.

Radny Stanisław Zych

Odniósł  do  tragicznego  pożaru  i   zaapelował  o  szersze  informacje  o  subkoncie  dla  pogorzelców.

Mieszkanka straciła wszystko i obecnie nie ma nic. Prosił  o pomoc. Zadeklarował przekazanie diety na

poczet pogorzelców.

Radna Jadwiga Stawarz

Mówczyni również prosi o szerszy zasięg pomocy charytatywnej dla mieszkanki, której spłonął dom.

Może w trakcie „Dni Tłuchowa” warto bardziej rozpropagować akcję pomocy.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo 



Na remont  drogi  w Borowie  wydano  koło  5  000zł.  Na odcinku  około  200 metrów była  widoczna

podbudowa. Podpisano porozumienie  na dostawę i i wykonanie przyłącza energetycznego i rozpoczęto

projektowanie   przyłącza  energetycznego.  Wykonanie  przyłącza  trwa  około  1,5  roku.  Po

zaakceptowaniu zamian w budżecie przyłącze zostanie wykonane  szybko. Odbierać prąd będziemy gdy

przepompownia zostanie podłączona do sieci energetycznej.

Odnośnie pożaru poinformował, iż mieszkance zaproponowało kilka  lokalizacji, lecz każda spotkała się

z  odmową. Wpłaty na konto pogorzelców są przyjmowane i będą musiały być rozliczone. Pogorzelcy

muszą określić cel, na który zbiórka środków nastąpi. Pan radny Stanisław Zych i Ignacy Sobiecki  sami

dokonają wpłaty na subkonto. GOPS w Tłuchowie jest w stałym  kontakcie z pogorzelcami. Państwo

radni sami przeleją na subkonto jeśli zechcą wypłaconą dietę.

Sołtys Beata Żuchowska 

Córka pani,  której  spłonął  dom jest  upośledzona.  Posesja   dla  tej  rodziny musi  być  ogrodzona.  Ta

rodzina nie może mieszkać w bloku,  blisko ulicy i dlatego odmawia zamieszkania blisko ulicy.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo 

Stowarzyszenia działające w naszej gminie, media  radni, sołtysi zaangażują się w pomoc dla rodziny,

lecz będą oczekiwać rozliczenia przekazanych środków.

Radny Adam Kozakiewicz 

Mówca odniósł się do przeniesienia  kwoty 41 820 na remonty oczyszczalni  ścieków i pyta  ,  czy to

remonty planowe, czy awaryjne, co w zakres tych remontów wchodzi.  

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo 

Zakończono pierwszy etap oczyszczalni ścieków i powinniśmy rozpoczynać pilnie drugi etap.  Pan Wójt

zaproponował,  aby komisje  podczas  wyjazdowego  spotkania  zobaczyły  pierwszy etat  oczyszczalni  

i wybudowanego PSZOK-u. Nie mamy  zagospodarowania osadów zbudowanego elementu. Osad zbiera

się w zbiorniku i jeżeli  nagromadzi się go pewna ilość w zbiorniku powinien być przetworzony, czego

nie wykonujemy. Osad będzie jednak musiał być wywieziony i

 przetworzony.  Wygeneruje to dodatkowo duże koszty. 34 000zł netto wydano na komorę osadu aby ją

wyremontować i przywrócić do eksploatacji. Remont komory przewidziany był w drugim etapie, lecz

do pierwszego przetargu nie można było komory uwzględnić ze względu na wartość  przetargu.

Sołtys Marek Jędrzejewski

Mówca odniósł się do boiska przy świetlicy wiejskiej w Turzy Wilczej i postawił wniosek  aby  płacić

właścicielowi gruntu za dzierżawę użytkowanego przez dzieci i młodzież gruntu. Właściciel gruntu ma

chorą matkę, która przebywa w Domu Pomocy Społecznej i sam opłaca koszty pobytu w DPS.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo 



Odnosząc się do wypowiedzi  p. sołtysa uznał ,że wniosek zasługuje na rozpatrzenie. Grunt około 20

arów jest wyłączony z użytku. Właściciel udostępnia grunt i dzieci tam grają.   

Radny Łukasz Struś

Mówca poparł wniosek  p. sołtysa aby  płacić za dzierżawę gruntu pod boisko.

Stawarz Jadwiga

Mówczyni również popiera wniosek p. sołtysa aby  płacić za dzierżawę gruntu.

Radny Jan Kokosza

Mówca podziękował p. sołtysowi za to że zauważył problem, lecz oczekuje aby właściciel gruntu sam

zadeklarował wysokość kwoty, jaką oczekuje za wynajem gruntu. 

Radna Beata Żuchowska

Rada  przychyli  się  do  wniosku p.  sołtysa  ale  musi  znać  szczegóły,  ponieważ  musimy  znać  kwotę

dzierżawy za 20 arów.

Radny Adam Kozakiewicza

Dzierżawa 500zł  x  12 mc  tj  6000zł  rocznie.  Przez  10 lat  daje  60000 tysięcy  to   właśnie stanowi

równowartość gruntu, którego gmina będzie właścicielem. 

Pani Wioletta Kuczmarska – Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo

Mówczyni zamknęła dyskusję nad w/w tematem  twierdząc, że Pan Wójt  podejmie rozsądną decyzje 

w tym temacie.

Radny Jacek Zabost 

Mówca odniósł się do tematu suszy.  10 województw ogłosiło klęskę suszy, spisywane są protokoły.  

W naszej gminie również komisja powinna spisywać straty spowodowane suszą.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo

Podczas  posiedzenia  Komisji  Rolnictwa  powstała  propozycja  aby  p.  radny  przeszacował  swoje

gospodarstwo na podstawie  obowiązujących  wytycznych  i  na dzisiejszej  sesji   określi  ile  na dzień

dzisiejszy strat w gospodarstwie pana radnego  będzie.  Susza utrzymuje się dalej i kolejne uprawy  

i klasy ziemi będą brane pod uwagę do protokołu. Komisja do szacowania strat niebawem  zostanie

powołana i zacznie pracować i spisywać straty. Komisja powinna być 3,4 osobowa. W skład  komisji

muszą wejść  przedstawiciele Izby Rolniczej i przedstawiciele doradztwa rolniczego. Rolnik musi złożyć

wniosek. Suszę możemy szacować od 11 czerwca br.

Magdalena Kasiuk -Włodarska

Susza występuje i będzie się pogłębiać. Komisje będą powoływane. Komisja 2,3 osobowa nie  może

fizycznie obsłużyć 200 -300 rolników i spisać stary. Jadąc na lustracje rolnik musi mieć przygotowany

wniosek obszarowy, ubezpieczenia, wypisy  z rejestru gruntów.

Pan Tomasz Woźnicki Radny Powiatowy 



Mówca przeanalizował klęskę suszy w powiecie w roku 2015  i 2016.

W 2015 roku  odszkodowań otrzymało 1670  rolników na sumę 4 216 264zł, w 2016r.  w mieście Lipnie

pomoc otrzymało 2 rolników   na sumę 3570zł w   Bobrownikach  50 rolników 53 317zł. 

Radny Zbigniew Wilczyński

Mówca odniósł się do pkt 14 wody opadowe.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo 

Konflikt  dotyczący  dwóch  przedsiębiorstw  .Sąsiad  zarzuca,  że  wody  opadowe  z   jednego  zakładu

spływają  na  grunta  drogiego  przedsiębiorstwa.   Temat  jest  podnoszony  od kilku  lat.   Wojewódzki

Inspektor Ochrony Środowiska uznał, że sprawy związane z gospodarką wodną należą do kompetencji

organu wykonawczego gminy. Dwa zakładu wypuszczają wody na teren sąsiada. Została sporządzona

opinia z której wynika, że powoduje to ukształtowanie terenu. 

Wioletta Kuczmarska Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo

Mówczyni odniosła się do pkt 24 sprawozdania. Odczytała  wniosek radnej Jadwigi Stawarz odnośnie

przyznania dofinansowania dla mieszkańca naszej gminy w kwocie 3000zł   Mistrza Świata i Mistrza

Europy w paralotniarstwie.

(Wniosek stanowi załącznik nr 5 do protokołu).

Radna Beata Żuchowska

Mówczyni odnosząc się do wniosku stwierdziła, iż na posiedzeniu Komisji Oświaty temat wyróżnienia

dla  Mistrza Świata był poruszany i uzyskał bardzo pozytywną aprobatę. Pani  radna jest zaskoczona tak

skromną kwotą tj. 3000zł w stosunku do osiągnięć mistrza.

Radny Zbigniew Wilczyński 

Mówca stwierdził  ,że 3000zł dla mistrza to niewielka kwota,  może lepiej  tą kwotę przeznaczyć dla

potrzebujących pogorzelców.

Wioletta Kuczmarska Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo

Tragedia  może  spotkać  każdego  ,  jeżeli  wskazane  jest  przekazanie  kwoty  dla  pogorzelców  to  tak

zróbmy, ale należy również uhonorować Mistrza Świata.

Sołtys Marek Jędrzejewski

Mistrzowi  Świata  należy  przyznać  nagrodę  Księdza  Borkowskiego  będzie  to  dla  niego  największe

uhonorowanie.

Radna Jadwiga Stawarz 

Rozmawiając z mistrzem p.  radna nie  proponowała żadnej  kwoty.  Pomoc,  która zostanie  przyznana

zostanie przeznaczona na remont sprzętu, który w trakcie transportu do Tajlandii został uszkodzony.

Radny Łukasz Struś

Mówca opowiedział się za przyznaniem  nagrody.

Radna Elżbieta Wielgocka



Mówczyni również  opowiedziała się za przyznaniem nagrody.

Wioletta Kuczmarska Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo

Przystąpiono do głosowania nad wnioskiem p. radnej Jadwigi Stawarz o przyznanie nagrody pieniężnej

w kwocie 3000zł dla  mieszkańca naszej gminy mistrza Świata w paralotniarstwie.

„ZA” przyjęciem wniosku głosowało 14 radnych, 

Przeciw – 1 głosował radny (Zbigniew Wilczyński)

Wstrzymał się od głosu-  0 

Wniosek został przyjęty.

Mieszkaniec P.K.

Odniósł  się  do  pkt.  1  sprawozdania  zapytał,  czy  dotyczy  to  taryf  na  wodę  przedstawionych  na

poprzedniej sesji.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt  Gminy Tłuchowo 

Wody  Polskie  zatwierdziły  stawki  zaproponowane  przez  Gminę  Tłuchowo  i  przyznał  ,że  dotyczy  

to wcześniej zaproponowanych stawek za wodę.

 Wioletta Kuczmarska Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo 

Mówczyni zamknęła dyskusję i przystąpiono do głosowania w sprawie przyjęcia sprawozdania   Wójta

Gminy Tłuchowo z działalności w okresie międzysesyjnym tj. od   17 kwietnia 2018r. do 19 czerwca 2018r.

W glosowaniu brało udział 15 radnych

Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie tj. 15 głosów „ZA”.

Ad. pkt. 3

Informację w sprawie wykonania budżetu gminy za 2017 rok przedstawił Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy
Tłuchowo.

(Informacja w sprawie wykonania budżetu gminy za 2017 rok stanowi załącznik Nr 6 do protokółu ).

Ad. pkt. 4

W dyskusji nad przedstawioną informacją w sprawie wykonania budżetu gminy za 2017 rok głos zabrali:

Radna Beata Żuchowska- Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych odczytała opinię komisji

w sprawie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Tłuchowo za 2017 rok .



( Opinia Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych stanowi załącznik Nr 7 do protokółu ).

Radny  Andrzej  Łydziński  –  Przewodniczący  Komisji   Rolnictwa,  Gospodarki  Przestrzennej  i  Ochrony

Środowiska  ,  odczytał  opinię  Komisji  Finansów  Publicznych,  Rozwoju  i  Promocji  Gminy  oraz  Komisji

Rolnictwa, Gospodarki Przestrzennej i Ochrony Środowiska wypracowaną na wspólnym posiedzeniu w sprawie

sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Tłuchowo za 2017 rok. 

( Opinia Komisji stanowi załącznik Nr 8 do protokółu ).

Pani  Wioletta  Kuczmarska  –  Przewodnicząca  Rady  Gminy  odczytała  Uchwałę  Nr  16/S/2018  Składu

Orzekającego  Nr  8  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  w  Bydgoszczy  z  dnia  23  kwietnia  2018  roku

w sprawie wyrażenia opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Tłuchowo sprawozdaniu z wykonania budżetu

gminy za 2017 rok wraz z informacją o stanie mienia Gminy .

( Uchwała Nr 16/S/2018 stanowi załącznik Nr 9 do protokółu ).

Radny Adam Kozakiewicz  

Budżet jest dobrze wykonany, lecz za dużo dokładamy do gospodarki ściekowej i w związku z tym co w tym roku

z gospodarką ściekową.

Krzysztof  Dąbkowski-  Wójt  Gminy Tłuchowo  Nie wszystko  udaje  się  super  zrealizować.  Dołożyliśmy do

wodociągów,  do zbiórki odpadów komunalnych. Stawka za ścieki powinna rekompensować dokonane naprawy,

a tak nie jest.  Funkcjonowanie oczyszczalni generuje dodatkowe środki finansowe, jedynym rozwiązaniem jest

podłączenie  całej  gminy  do  nowo  wybudowanej  oczyszczalni  ścieków.  Dokładamy  co  rocznie  do  funduszu

alimentacyjnego i jest bardzo niepokojące.  Budżet należy realizować z wielką roztropnością. 

Pani Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo zamknęła dyskusję w w/w temacie.

Ad. pkt. 5a 

Pani Wioletta Kuczmarska – Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie

zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Tłuchowo

za 2017 rok , która została przyjęta 15 głosami „ Za”. 

( Uchwała stanowi załącznik Nr 10 do protokółu ). 

Ad. pkt. 5b

Pan Jacek Zabost - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej odczytał Uchwałę Komisji Rewizyjnej Rady Gminy

Tłuchowo  z  dnia  8  maja  2018  roku  w  sprawie  wniosku  o  udzielenie  absolutorium  Wójtowi  Gminy

Tłuchowo za 2017 rok. ( Uchwała stanowi załącznik Nr 11 do protokółu ).



W następnej  kolejności Pani  Wioletta  Kuczmarska  – Przewodnicząca  Rady Gminy  odczytała  Uchwałę  Nr
7/Kr/2018 Składu Orzekającego Nr 8 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 16 maja 2018 roku
w sprawie wyrażenia opinii o wniosku Komisji  Rewizyjnej Rady Gminy Tłuchowo o udzielenie absolutorium
Wójtowi Gminy Tłuchowo z wykonania budżetu gminy  za 2017 r.

( Uchwała Nr 7/Kr/2018 stanowi załącznik Nr 12 do protokółu ).

Przewodnicząca Rady Gminy –  Pani  Wioletta  Kuczmarska  poddała  pod głosowanie  jawne projekt  uchwały  

w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Tłuchowo za 2017 rok.

Uchwała została przyjęta jednogłośnie, tj. 15 głosami „ Za” przy obecności 15 Radnych na ogólny stan 15.

( Uchwała stanowi załącznik Nr 13 do protokółu ). 

Następnie  Pani  Wioletta  Kuczmarska  Przewodnicząca  Rady  Gminy  Tłuchowo  wręczając  kwiaty
serdecznie  pogratulowała  Panu  Krzysztofowi  Dąbkowskiemu  Wójtowi  Gminy  Tłuchowo  uzyskania
jednogłośnego absolutorium za 2017 rok. 

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo 

Mówca podkreślił ,iż  rok 2017 nie był łatwy. Nawiązał do budowy drogi wojewódzkiej 559 i trudności
z  tym  związanych,  do   intensywnych  opadów  deszczu,  które  uniemożliwiły  rolnikom  sprzątnięcie
planów.  Pochwalił integracyjne lokalne uroczystości w Jasieniu, Turzy Wilczej, Tłuchówku , Kozirogu
Rzecznym,  Trzciance i wielu innych sołectwach.  Stwierdził  ,iż Gmina musi rozwijać się w różnych
kierunkach. Muszą być środki finansowe na kulturę, oświatę, na drogi, na kanalizację,  na wodociągi na
przydomowe  oczyszczalnie  ścieków.  Nawiązał  do  problemu  suszy  jaka  występuje  w  gminie.
Podziękował  za  wsparcie  Państwu  Radnym,  Sołtysom,  Radnym  Powiatowym,  delegatom  do  Izby
Rolniczej oraz swoim współpracownikom  za życzliwość i  jednogłośne absolutorium. 

Ad. pkt 5c
Projekt uchwały przekazania do zaopiniowania organowi regulacyjnemu regulaminu dostarczania wody
i  odprowadzania  ścieków,  przybliżył  zebranych  Pan  Andrzej  Kurowski-  Zastępca  Wójta  Gminy
Tłuchowo.
W dyskusji nad projektem uchwały głos zabrali:

Radna Jadwiga Stawarz 
Mówczyni zapytała, czy jest to  zupełnie nowy regulamin.

Andrzej Kurowski-Zastępca Wójta Gminy Tłuchowo
Odpowiadając  na  pytanie  p.  radnej  potwierdził,  że  jest  to  zupełnie  nowy  regulamin,  który  będzie
obowiązywał przez 10 lat. 

Nikt  dalej  nie  zabierał  głosu  w  dyskusji,  dlatego  prowadząca  obrady  poddała  projekt  uchwały
 w sprawie  przekazania  do  zaopiniowania  organowi  regulacyjnemu  regulaminu  dostarczania  wody  
i odprowadzania ścieków pod głosowanie.
W głosowaniu  brało udział 15 radnych
„ZA” przyjęciem projektu uchwały głosowało  15 radnych. Nikt nie  głosował przeciw i nikt też nie
wstrzymał się od głosu.
(Uchwała  w  sprawie  przekazania  do  zaopiniowania  organowi  regulacyjnemu  regulaminu
dostarczania wody i odprowadzania ścieków stanowi załącznik nr 14  do protokołu).



Ad. pkt 5d
Projekt  uchwały  w sprawie  odstępstwa od zakazu  spożywania  napojów alkoholowych  w miejscach
publicznych przybliżył zebranym Dariusz Meller Sekretarz Gminy Tłuchowo.
Państwo radni  nie   mieli  pytań  odnośnie  projektu  uchwały i  w związku z tym prowadząca  obrady
poddała projekt uchwały pod głosowanie.
W głosowaniu uczestniczyło 15 radnych
„ZA” przyjęciem projektu uchwały głosowało 15 radnych. Nikt nie wstrzymał się od głosu, nikt też nie
głosował przeciw.
(Uchwała  w  sprawie  odstępstwa  od  zakazu  spożywania  napojów  alkoholowych  w  miejscach
publicznych stanowi załącznik nr 15 do protokołu).

Ad. pkt 5e

Projekt uchwały w sprawie maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych odrębnie
dla poszczególnych rodzajów napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia w miejscu sprzedaży
i poza miejscem sprzedaży, zasad  usytuowania na terenie gminy miejsc sprzedaży i podawania napojów
alkoholowych przybliżył zebranym Dariusz Meller Sekretarz Gminy Tłuchowo.
Państwo radni  nie   mieli  pytań  odnośnie  projektu  uchwały i  w związku z tym prowadząca  obrady
poddała projekt uchwały pod głosowanie.
W głosowaniu uczestniczyło 15 radnych
„ZA” przyjęciem projektu uchwały głosowało 15 radnych. Nikt nie wstrzymał się od głosu, nikt też nie
głosował przeciw.
(Uchwała w sprawie  maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych odrębnie
dla  poszczególnych  rodzajów  napojów  alkoholowych  przeznaczonych  do  spożycia  w  miejscu
sprzedaży i  poza miejscem sprzedaży, zasad  usytuowania na terenie gminy miejsc sprzedaży  
i podawania napojów alkoholowych, stanowi załącznik nr 16 do protokołu).

Radna Beata Żuchowska opuściła salę obrad.

Ad. pkt 5f
Pani  Marta  Chyczewska-  Skarbnik  Gminy  Tłuchowo  przybliżyła  zebranym   projekt  uchwały
zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018. W związku z otrzymanymi
pismami  i  wnioskami  po  dniu  przekazania  materiałów  na  sesje  w imieniu   Pana  Wójta  poprosiła  
o wprowadzenie następujących autopoprawek:

1. W  związku  z  otrzymanym  wnioskiem  od   Dyrektora  Publicznej  Szkoły  Podstawowej  
w Mysłakówku  poprosiła o przeniesienie planu wydatków w dziale 801 – oświata i wychowanie
w rozdziale 80101-szkoły podstawowe poprzez zmniejszenie planu w paragrafie 4210- zakup
materiałów i wyposażenia o 2 000,00zł i zwiększenie planu  w paragrafie 3240 -stypendia dla
uczniów o 2000zł oraz w rozdziale  80146 -dokształcanie  i  doskonalenie nauczycieli  poprzez
zmniejszenie planu w paragrafie 4300 -zakup usług pozostałych o 1 900zł i zwiększenie planu 
w paragrafie 4700-szkolenia pracowników o  1900zł

2. W  związku  z  otrzymanym,  wnioskiem  od  dyrektora  Publicznej  Szkoły  Podstawowej  
w  Tłuchowie  prosiła  o  przeniesienie  planu  wydatków  w dziale  801-oświata  i  wychowanie  
w rozdziale 80101-szkoły podstawowe poprzez zmniejszenie w paragrafie 3240 -stypendia dla
uczniów o 600,00zł i w paragrafie 4270 -zakup usług remontowych o 3000,00zł i zwiększenie w
paragrafie  4170 -wynagrodzenia  bezosobowe o 3000,00zł oraz w rozdziale  80110 -Gimnazja
poprzez zmniejszenie  w paragrafie 4270 -zakup  usług remontowych o 1000,00zł i zwiększenie
planu w paragrafie 3240 -stypendia dla uczniów 600,00zł  i w paragrafie 4170 -wynagrodzenia
bezosobowe o 1000zł.

3. W  związku  z  otrzymanym  pismem  od  Wojewody   Kujawsko-Pomorskiego  w  sprawie
zwiększenia  planu dotacji  o 7 290zł  na realizacje  Programu „Dobry start”  tj.   na wyprawkę



szkolną dla uczniów po 300zł na początek roku szkolnego prosiła o zwiększenie planu dochodów
i wydatków.

4. Przeniesienie  w  planie  wydatków  majątkowych  w  celu  zapewnienia  środków  finansowych  
w paragrafach z odpowiednią 4 cyfrą w związku z realizacją zadania pn. „Przebudowa części
biologicznej oczyszczalni ścieków w Tłuchowie – etap I w rozdziale 0101 poprzez zmniejszenie
w paragrafie  6057 – 111 477zł i zwiększenie w paragrafie 6059 – 111 477zł.

5. Przeniesienie  planu  wydatków  między  paragrafami  na  wydatki  związane  ze   świadczeniami
rodzinnymi  w  rozdziale  85502  poprzez  zmniejszenie  planu  w  paragrafie  4410  –  podróże
służbowe  krajowe  o  100zł  w  celu   zwiększenia  planu  w  paragrafie  4700  –  szkolenia
pracowników o  100zł.

6. Przeniesienie  planu  wydatków  między  paragrafami  na  wydatki  związane  ze  świadczeniami
wychowawczymi  500+ w rozdziale  85501 poprzez zmniejszenie  planu w  paragrafie  4410 –
podróże służbowe krajowe o 100zł w celu zwiększenia planu w paragrafie 4700 – 100,00zł

7. przeniesienie  planu  wydatków  poprzez  zmniejszenie  planu  wydatków  w  rozdziale  75023
dotyczącym wydatków urzędu gminy w paragrafie 4430 – różne opłaty i składki o 2 700zł w celu
zwiększenia planu wydatków w rozdziale 71095 paragraf 4300- zakup usług o 2700zł w celu
zapewnienia  środków  finansowych  na  wydatki  związane  z  założeniem  ewidencji  zabytków
znajdujących się na terenie gminy.

8. Przeniesienie  planu wydatków poprzez zmniejszenie planu wydatków w rozdziale 75023 dot.
wydatków urzędu gminy w paragrafie 4430 -różne opłaty i składki o 2000zł w celu zwiększenia
planu wydatków w rozdziale 92605 dotyczącym wydatków na utrzymanie stadionu w paragrafie
4210 o 1400zł i w paragrafie 4300 o 600zł.

9. Przeniesienie  planu wydatków w rozdziale  dotyczącym bieżącego utrzymania dróg gminnych
poprzez zmniejszenie planu w  paragrafie 43 00 o 5000zł    i zwiększenie planu w paragrafie
4210 o 5000zł .

10. Przeniesienie  planu  wydatków  w  rozdziałach  dotyczących  bieżącego  utrzymania  gospodarki
wodno-ściekowej poprzez zmniejszenie planów w rozdziałach 01010 paragraf 4260 o 6000zł i w
rozdziale 40002 paragraf 4260 o 10 000zł w celu zwiększenia planu w rozdziale 01010 paragraf
4210 o 16 000zł.

11. W związku z podpisaniem umowy z Samorządem Województwa  w zakresie dofinansowania
gminie zadania inwestycyjnego pn. „Budowa drogi gminnej Źródła- Kolonia Źródła ze środków
Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych prosiła o zwiększenie planu  dochodów i wydatków o 13
400zł.

12. W  związku  z  wolą  sołectwa  Kłobukowo  prosiła  o  zmianę  nazwy  zadania  sołeckiego  
z „Zorganizowanie spotkania integracyjnego sołectwa Kłobukowo”  na  „budowa  rowów wzdłuż
dróg gminnych  w Kłobukowie i  Michałkowie” i    tym samym prosiła o przeniesienie  planu
wydatków z rozdziału 92109  paragraf 4170 w wysokości  2500zł do rozdziału  60016 paragraf
4300.

13. w związku  ze  zwiększonym poborem wody prosiła  o  zwiększenie  planu dochodów z  tytułu
wpływów ze sprzedaży wody o 10 000zł i  tym samy zwiększenie planu wydatków na bieżące
utrzymanie gospodarki wodnej w paragrafie 4210 – zakup materiałów i wyposażenia w tym na
zakup pompy.

14. GOPS z  rozdziału 85295 paragraf 3110 zmniejszenie o kwotę 35zł do rozdziału 85295 paragraf
43 00 zwiększenie o kwotę 35zł.

15. W związku ze zmianą  ustawy o samorządzie gminnym prosiła o zmianę podstawy prawnej  
w uchwale zmieniającej budżet na 2018r.  i uchwale zmieniające  WPF na lata 2018-2018.

 Ponadto  poinformowała,  iż powyższe zmiany rzutują na Wieloletnią   Prognozę Finansową na lata
2018-20128.



W dyskusji  nad projektem uchwały głos zabrali:

Radny  Ignacy Sobiecki
Mówca zapytał czy w związku z poprawkami przychody, rozchody, deficyt ulegnie zmianie?

Pani Marta Chyczewska  Skarbnik Gminy Tłuchowo
Przychody, rozchody i deficyt w związku z autopoprawkami nie ulegną zmianie.

Radny  Ignacy Sobiecki
Mówca prosił aby p. Wójt przybliżył temat budowy sieci kanalizacyjnej ulica Liściasta w Tłuchowie  
i zwiększenie plan wydatków o 130 000,00zł. 

Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo
Obecnie jesteśmy na etapie opracowywania dokumentacji technicznej na budowę  sieci kanalizacyjnej.
W budżecie  zapewnione były środki finansowe na dokumentację. Środki  finansowe zarezerwowane 
w budżecie na inwestycję w żadnym wypadku nie gwarantują aby inwestycję rozpoczynać. W  dniu
dzisiejszym zaproponowano zwiększenie deficytu o 130 000zł.  Po rozliczeniu inwestycji oczyszczalni
ścieków w Tłuchowie  zwolnią się środki finansowe z Vatu.  Pożyczka na budowę sieci kanalizacyjnej
nie  będzie zaciągana ponieważ środki  z Vatu  zostaną przeznaczone na to  zadanie.  Wstępnie  na to
zadanie  zarezerwowanych będzie około 150 000zł i szacuje się, że te środki finansowe wystarczyłyby
na budowę kanalizacji. Kanalizacja będzie budowa wzdłuż dwóch ulic  łącznie z przepompownią.  
Wybudowana kanalizacja docelowo będzie obsługiwała 28 działek.  Na dzień dzisiejszy 11 działek  jest
zabudowanych, trzech mieszkańców od dwóch lat  zasiedliło swoje budynki mieszkalne i kolejni będą
zasiedlali. W tym roku należy wykonać kanalizacje  dla tych mieszkańców, ponieważ w następnym roku
mieszkańcy kolejnej ulicy tj. 30 działek  oczekują na wykonanie kanalizacji. Roboty ziemne powinny
być wykonywane jak najszybciej w związku z trudnościami z dojazdem do działek.
Odnosząc się do budowy drogi w Borowie Pan Wójt stwierdził, że  po znalezieniu środków finansowych
droga będzie budowana. Na sesji wrześniowej Pan Wójt jednoznacznie odnośnie się   odnośnie budowy
drogi w Borowie. 

Radny Ignacy Sobiecki
Mówca  stwierdził,  że  stan  drogi  w  Borowie   po  remoncie  znacznie  się  poprawił,  założono  nawet
kawałek chodnika na środku drogi z kostki brukowej.

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo
Opady atmosferyczne pokazały nieszczelny przepust na środku drogi. Gdyby  wykonano dwie warstwy
asfaltu to w nowo wybudowanej drodze powstałaby dziura na skutek rozszczelnienia  i dlatego taką
technologią dziura została naprawiona.

Radny Ignacy Sobiecki
Woda przepłynie przez przepust z jednej strony drogi na drugą i   nie ma odpływu.
Pan radny chciał  poznać  opinię  radnego Zbigniewa  Wilczyńskiego,  czy  jest  za  tym aby zwiększać
deficyt budżetowy o 130 000zł i te środki przeznaczyć na kanalizację , czy jest przeciwny?

Rany Zbigniew Wilczyński
Nie ma deficytu.  Pan Wójt próbuje znaleźć środki finansowe, bez  wody i odprowadzenia ścieków nie
da się żyć. Temat jest otwarty.



Radny Ignacy Sobiecki
Deficyt wzrasta o 127 068  na tą inwestycje środków finansowych nie ma więc zwiększamy deficyt.
Mówca odczytał  wypowiedź radnego Zbigniewa Wilczyńskiego  z protokołu obrad poprzedniej sesji ,
„jeżeli Pan Wójt będzie zaciągał kredyty i rada będzie to zatwierdzać to  doprowadzimy do sytuacji ,że
nie  będzie  rady  lecz   zarząd  komisaryczny  jeżeli  będziemy  spełniać  oczekiwania  wszystkich
mieszkańców”.   Zwiększamy  deficyt  budżetowy o  130 000zł.  na   kanalizację,  a  obecnie  na  ulicy
zamieszkują trzy rodziny.  Na przydomowe oczyszczalnie od czerwca 2014r.  oczekują 64 rodziny. Za
130 000zł wybudowalibyśmy 17 przydomowych oczyszczalni i 17 rodzin skorzystałoby z tej kwoty. Na
budowę przydomowych oczyszczalni  mieszkańcy  oczekują już kilka lat, co wybrać , czy zwiększać
deficyt budżetowy o 130 000zł i budować kanalizację dla 3 rodzin, czy przydomowe oczyszczalnie.

Radna Elżbieta Wielgocka
Mówczyni  zdecydowanie  opowiedziała  się  za  budowa  kanalizacji  na  osiedlu  ulica  Liściasta  
w Tłuchowie. Nowo wybudowane domy na osiedlach muszą mieć media. 

Jadwiga Stawarz
Mieszkańcy tego osiedla  nie  mają innej  możliwości  odprowadzenia ścieków. Powstają  nowe domy  
i  potrzeby są ogromne.   Nie po to budowane są nowe domy żeby stały,  młodzi ludzie chcą w nich
mieszkać  i  mieć  zapewnione podstawowe potrzeby.  W osiedlach  miejskich jest  zupełnie  odwrotnie.
Najpierw  doprowadzane są media a dopiero później budowane są domy.

Sołtys Wioletta Słabowska
W takiej sytuacji dzielimy ludzi. To znaczy , że  ci co czekają pięć lat muszą czekać kolejne pięć lat na
wybudowanie przydomowej oczyszczalni?

Rany Zbigniew Wilczyński
Nie  jest  to  podział  mieszkańców,  lecz  wymóg  czasu,  tak  duże  osiedla  nie  mogą  pozostawać  bez
kanalizacji,  a  ponadto  nie  po  to  rozbudowujemy  oczyszczalnię  ścieków,  żeby  teraz   budować
przydomowe oczyszczalnie. Jak miałaby wyglądać przydomowa oczyszczalnia na tak małym terenie jak
działka  budowlana.  Na  osiedlu  nie  można  inaczej  rozwiązać  tego  problemu.  Obecnie  jest  tam
wybudowanych 11 domów.

Mieszkaniec  Osiedla ul. Liściasta
O czterech lat oczekujemy na budowę kanalizacji. Nie możemy wprowadzić się do domów, ponieważ
nie mamy kanalizacji , co mamy zrobić, jak mieszkać bez kanalizacji. Domy będą stały puste jeżeli nie
będzie kanalizacji. Nie ma innej możliwości odprowadzenia ścieków na tak małej działce.

Radny Ignacy Sobiecki
Pan radny rozumie przedmówcę. Każdy, kto zaczyna się budować chciałby mieć działkę z mediami, ale
potrzeby gminy są różne.  Jedni  chcą  kanalizacje  ,  a  inni   przydomowe oczyszczalnie,  to  co mamy
powiedzieć tym mieszkańcom, którzy czekają pięć lat.  Proponował przesunąć budowę kanalizacji co
najmniej o jeden rok.
Pan  radny  zgłosił  wniosek  formalny  ,  aby  wyłączyć  ten  punkt   tj.  budowę  sieci  kanalizacyjnej   
z dzisiejszych zmian w budżecie i przekazać do rozpatrzenia    Komisji Rolnictwa.
Pan  radny  bierze  pod  uwagę  mieszkańców  okolicznych  wsi,  którzy  czekają  na  przydomowe
oczyszczalnie. Proponował przesunięciu inwestycji przynajmniej o jeden rok. 

Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo 
Aby   gmina  mogła   zaciągnąć  kredyt  musi  być  podjęta  stosowna  uchwała.  Na  budowę  sieci
kanalizacyjnej źródłem  dochodu będzie podatek Vat z rozliczenia oczyszczalni ścieków.  Zwiększono
deficyt  żeby  rozpocząć  realizacje  tego  przedsięwzięcia.  Do  końca  lipca   zostanie  opracowana
dokumentacja  i  uzyskamy  pozwolenie  i  w  miesiącu  sierpniu  ogłosimy  przetarg.  Jeżeli  w  dniu



dzisiejszym  nie  nastąpi  rozstrzygnięcie  to  znajdziemy  się  w  sytuacji,  że  wszystko  przesuwamy  na
miesiąc wrzesień. Znów   będziemy mieli bardzo niewiele czasu do zrealizowania przedsięwzięcia. Na
przydomowe  oczyszczalnie  oczekuje  dużo osób,    w terenie  rozproszonym nie  ma  alternatywy jak
inaczej   rozwiązać  problem  ścieków.  Dotychczas  przydomowe  oczyszczalnie  były  budowane  przy
dofinansowaniu  z  Wojewódzkiego  Funduszu  w  formie  preferencyjnej  pożyczki  i  umorzenia  30%
pożyczki. Obecnie na tego typu oczyszczalnie nie otrzymamy pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu,
dlatego musimy budować ze  środków własnych gminy i mieszkańców  i dlatego złożony wniosek aby
Komisja Rolnictwa zajęła się tematem przydomowych oczyszczalni jest zasadny.  Należy przemyśleć
udzielenia zainteresowanym  dotacji na budowę przydomowych oczyszczalni  w podobny sposób jak
dotacje na eko-piece.
Zaproponował aby komisje zajęły się przydomowymi oczyszczalniami ścieków i podczas tej kadencji
rozstrzygnęły ten temat. 
Na  budowę  sieci  kanalizacyjnej  w  Tłuchowie  nie  będzie  przygotowywany  projekt  uchwały  na
zaciągnięcie pożyczki. Będzie przygotowany projekt uchwały na budowę ścieżki pieszo-rowerowej w
ciągu  drogi  wojewódzkiej.  Kwestie  kanalizacji  należy  rozstrzygnąć  podczas  obrad  tej  sesji  aby
mieszkańcy mogli się wprowadzać do nowych domów i składać wnioski o przyłącza do sieci gazowej.
Należy uzbroić się w cierpliwość ponieważ potrzeb jest bardzo dużo, a możliwości finansowe gminy są
ograniczone. Zaproponował, aby na posiedzeniach  komisji podyskutować  o  budowie przydomowych
oczyszczalni ścieków. Sposobem gospodarczym można dobrze wykonać przydomową oczyszczalnię.

Radna Elżbieta Wilegocka
Mówczyni zaapelowała aby pomóc mieszkańcom aby mogli szybko wprowadzić się do nowych domów.

Radny Łukasz Struś
Mówcza odniósł się do przydomowej oczyszczalni ścieków, którą na własny koszt sam wybudował.
Mówca rozumie tych mieszkańców, którzy chcą się wprowadzić do nowych domów.

Radny Przemysław Wyrostkiewicz
Osoby, które złożyły wnioski o przydomowe oczyszczalnie ścieków mają  już  zbiorniki na nieczystości.
Osoby  z  dwóch  ulic,  które  mają  mieć  kanalizację   nic  nie  mają,  a  przede  wszystkim  nie  mogą
wybudować oczyszczalni przydomowych, grunt również do tego się nie nadaje. Uznał za zasadne pomóc
tym mieszkańcom.

Pani Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo
Mówczyni odczytała wniosek Radnego Ignaca Sobieckiego  o następującej treści' wyłączyć z projektu
uchwały zapis  budowa sieci kanalizacyjnej ulica Liściasta i Gronowa i poddać  pod  obrady Komisji
Rolnictwa”.
 Rozpoczęto głosowanie
W głosowaniu brało udział 14 radnych
„ZA”  przyjęciem wniosku głosowało 3 radnych,
„Przeciw” glosowało 10 radnych ( Kuczmarska Wioletta, Wielgocka Elżbieta, Wilczyński Zbigniew,
Śtruś  Łukasz,  Wyrostkiewicz  Przemysław,  Stawarz  Jadwiga,  Kalinowska  Tamara,  Zabost  Jacek,
Rykowski Remigiusz, Kozakiewicz Adam),
„Wstrzymał się od głosu” -1 radny. 
Wniosek nie został przyjęty.

Następnie  prowadząca  obrady  poddała  pod  głosowanie  przyjęcie  projektu   uchwały  zmieniającej
uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018 wraz z autopoprawkami.
W głosowaniu brało udział 14 radnych.
„ZA” przyjęciem projektu uchwały glosowało 12 radnych
„Przeciw” głosowało 2 radnych( Sobiecki Ignacy, Zych Stanisław)
„Wstrzymał się od głosu”  0 radnych.



 
(Uchwała  zmieniająca uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018 stanowi załącznik nr
17 do protokołu).

Ad. pkt 5g
Pani  Marta  Chyczewska  –  Skarbnik  Gminy  Tłuchowo   przybliżyła  zebranym  projekt  uchwały
zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Tłuchowo na lata 2018-2028
wraz z wcześniej zaproponowanymi autopoprawkami.
Państwo radni nie zgłaszali uwag do  projektu uchwały i w związku z tym prowadząca obrady poddała
pod  głosowanie  przyjęcie  projekt  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy  Tłuchowo na lata 2018-2028 wraz z wcześniej zaproponowanymi autopoprawkami.
W głosowaniu brał udział 14 radnych
„ZA” przyjęciem projektu uchwały glosowało  12 radnych,
„Przeciw” 2 radnych( Sobiecki Ignacy, Zych Stanisław)
„Wstrzymał się od głosu' – 0 radnych

(Uchwała  mieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy  Tłuchowo na lata
2018-2028 stanowi załącznik  Nr 18 do protokołu).
Ad. pkt 5h

Pani  Beata  Stawska  przybliżyła  zebranym  projekt  uchwały   w  sprawie  zawarcia  porozumienia
międzygminnego. Państwo radni nie zadawali pytań do przedstawionego projektu uchwały i  dlatego
prowadząca obrady poddała projekt uchwały pod głosowanie.
W głosowaniu brało udział 14 radnych
„ZA” przyjęciem projektu uchwały głosowało  14 radnych.
„Przeciw” - 0 radnych
„Wstrzymało się” - 0 radnych

(Uchwała w sprawie  zawarcia porozumienia międzygminnego stanowi załącznik nr 19 do protokołu).

Ad. pkt 5i
Pani  Wioletta  Kuczmarska-  Przewodnicząca  Rady  Gminy  Tłuchowo  przybliżyła  zebranym  projekt
uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia dla Wójta Gminy Tłuchowo.
W dyskusji w sprawie projektu uchwały głos zabrali:

Radny Zych Stanisław
Mówca  złożył  wniosek  formalny  aby  Panu  Wójtowi  ustalić  maksymalną  stawkę  wynagrodzenia  
tj. 4700zł ponieważ na to w pełni zasługuje. Pozostałe pkty projektu uchwały pozostawić bez zmian.
 

Radny Sobiecki Ignacy
Mówca stwierdził, że z pełnym niesmakiem przyjmuje sytuacje zmniejszania wynagrodzenia Wójtom.
Jest przepis i trzeba go przestrzegać, ale za co Panu Wójtowi mamy obniżać wynagrodzenie. 

Wioletta Kuczmarska Prowadząca Rad Gminy Tłuchowo poddała wniosek Radnego Stanisława Zycha
aby w pkt 1 ust. 1 projektu uchwały wynagrodzenie zasadnicze  wpisać kwotę 4 700zł. pod  głosowanie.
W głosowaniu brało udział 14 radnych.

„ZA” przyjęciem wniosku głosowało 13 radnych
„Przeciw'- głosowało 0 radnych
„Wstrzymał się od głosu” - 1 radny



Pani Wioletta Kuczmarska  poddała pod głosowanie projekt uchwały wraz z  przyjętym wnioskiem pod
głosowanie.
„ZA” przyjęciem projektu uchwały głosowało 13 radnych.
„Przeciw” - 0 radnych
„Wstrzymał się od głosu” - 1 radny.

( Uchwała w sprawie ustalenia wynagrodzenia dla Wójta Gminy Tłuchowo stanowi  załącznik Nr 20 do
protokołu).

Ad. pkt 6  
Sprawozdanie z realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Tłuchowo
 w okresie od  dnia 01.01.2017r. do dnia 31.12.2017r. Przedstawiła zebranym Pani Marzenna Jaglińska
-Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Tłuchowie.

Nie podnoszono dyskusji w sprawie zaprezentowanego sprawozdania i w związku z tym prowadząca
obrady  poddała  pod  głosowanie  przyjęciem   Sprawozdania  z  realizacji  Strategii  Rozwiązywania
Problemów Społecznych Gminy Tłuchowo w okresie od  dnia 01.01.2017r. do dnia 31.12.2017r.
W głosowaniu uczestniczyła 14 radnych.
„ZA” przyjęciem sprawozdania głosowało 14 radnych
„Przeciw” - 0 głosów,
„Wstrzymało się' – 0 głosów.
( Sprawozdanie z realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Tłuchowo
 w okresie od  dnia 01.01.2017r. do dnia 31.12.2017r. stanowi załącznik Nr 21 do protokołu).

Ad. pkt 7
Radny Andrzej Łydziński
Mówca uznał , że dyskusja  nad  przydomowymi oczyszczalniami ścieków w trakcie posiedzeń komisji
jest bardzo trafna i przyspieszy oczekiwanie mieszkańców.
Powrócił do problemu suszy. Musi być  obligatoryjnie ustalona procedura i wskaźniki do szacowania
strat, ponieważ w innym wypadku cała praca komisji do szacowania strat  nie przyniesie efektów.

Sołtys Agnieszka Dzięgielewska
Mówczyni podziękowała za obcięcie rowów i zwróciła się o autobus na wyjazd na targi do Minikowa
lub wycieczkę do Lichenia w dniu 1 lipca 2018r.
Mówczyni zapytała,  dlaczego tak drogo kosztuje tablica ogłoszeń. Poprosiła o autokar na wyjazd na
„Sołtysiadę”.

Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo
Koszty tablicy to koszty stali, drewna , konserwowania drewna, betonu , montaż i wykonanie. Cena jest
adekwatna to zadania.
Na „Sołtysiadę” autokar zostanie podstawiony. Jesienią zostanie zorganizowany wyjazd szkoleniowy dla
sołtysów i radnych.

Radny Jan Kokosza
Mówca  zaprosił  7  lipca  2018r.  wszystkich  na  poświęcenie  figurki  w  godzinach  14.00  -  15.00   
Po uroczystym poświeceniu odbędzie się piknik rodzinny. Zaprosił w imieniu swoim i mieszkańców
Kłobukowa.



Radna Elżbieta Wielgocka
W imieniu mieszkanki Tłuchowa prosiła o nadzór przy pojemniku na popiół, w centrum Tłuchowa.  
W pojemniku znajduje się wszystko oprócz popiołu. 
Prosiła  o  skierowanie  pracownika  do  podlewania  krzewów  przy  parkingu  w  centrum  Tłuchowa
przynajmniej raz w tygodniu 

Radny Adam Kozakiewicz
Mówca zgłosił zniszczony chodnik przy ulicy w Jasieniu, przy wyjeździe z leśniczówki.

Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo
Budowniczy sprawdzają  ,  kto  zniszczył  chodnik.  Powiat  zadeklarował,  że  chodnik  przełoży,  i  sam
sprawdza, kto to zrobił. Pojemniki na popiół do 15 października br należy zabrać z terenu, ponieważ
powstaje bałagan.

Radna Jadwiga Stawarz
Mówczyni podziękowała za wniosek w sprawie Mistrza Świata. Lampa na ulicy Sportowej powinna
świecić a nadal nie świeci. 

Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo
Dwie lampy – jedna na ulicy Sportowej i druga w Wyczałkowie będą zainstalowane.

Radna Elżbieta Wilegocka
Pan R. z Panem M. proszą o tłuczeń przy linii energetycznej.

Radny Stanisław Zych
Mówca zapytał o piasek na drogi. W Trzciance zagruzowane drogi  powstają koleiny i jadący pojazd
zmusza pozostałych uczestników drogi do wchodzenia w gruz. Mówca zapytał, czy będą jeszcze drogi
sypane piaskiem.

Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo
Na drodze  od Kamienia  Kotowego  w kierunku Tłuchowa wysypano  dwa samochody piasku.  Przy
opadach deszczu piasek zda egzamin. Piasek jest tańszy niż kruszywo.

Radny Adam Kozakiewicz
Z pieńków ściętych topoli  w Jasieniu zaczynają rosnąć odrosty i w niedługim czasie wyrosną nowe
drzewa..

Radny Łukasz Struś
Mówca prosił o pomalowanie przystanków , na których umieszczono niechlubne napisy. 

Radny Przemysław Wyrostkiewicz
Chodnik na ulicy Wspólnej nadal jest załamany
Prosił o obcięcie poboczy od strony p. L. i naprawę wyrwy w drodze koło p. L.

Radna Tamara Kalinowska
Mówczyni  zgłosił,  że  w Kozirogu  Rzecznym zadomowił  się  łoś.  Mostek  przy  p.  K.  nadal  nie  jest
przedłużony

Radny Tomasz Woźnicki
Odniósł się do odrostów topoli  w Jasieniu.  Oberwanie kory zatrzyma proces.  Dobrze byłoby gdyby
karpy zgniły.



Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo
Rolnicy otrzymali w gratisie drzewo dlatego powinni obciąć odrosty. 
Do 1 września br. przystanki zostaną pomalowane.
Chodnik oraz wyrwy zostaną usunięte.

Pani Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo
Mówczyni podziękowała za  terminowe złożenie oświadczeń majątkowych za 2017r. Nieprawidłowości
nie stwierdziła. Podziękowała wszystkim za udział w obradach XXVII Sesji Rady Gminy Tłuchowo.
Obrady zakończono o 13.35.

Protokołowała:                                                              Przewodniczyła:


